

Referat af bestyrelsesmøde i Det Falsterske Digelag, torsdag den 20. februar 2025, kl. 19.00 på Højskolen i Marielyst

Deltagere: Mogens Mika, Cyrild Jørgensen, Benny Ellekær, Aksel Lindhardt, Henning Mussegaard, Mads Glenn Wehlast, Torben Aalborg, Jesper Lorentz Bertelsen, Hanne Lohse og Thomas Bo Poulsen (observatør).
Frederik Cordes, Guldborgsund Kommune, Center for Teknik & Miljø, deltog under mødets punkt 8.

Beslutninger:

1. Godkendelse af dagsordenen:

Frederik Cordes havde tilbudt bestyrelsen at komme på besøg for at orientere om kommunens tiltag Stien KØSTEN. Mødet blev derfor indledt med punkt 8, og med en afstikker til punkt 5.

2. Generalforsamling 15. juni 2025

Da Cyrild ikke genopstiller til bestyrelsen ved den kommende generalforsamling, har han og Mogens været på udkig efter mulige, nye kandidater til kassererposten.

Det har dog ikke været muligt af få et endeligt tilsagn fra nogen, som kunne være interesseret i at overtage posten.

Lykkes det ikke at finde en ny kasserer, kunne alternativet være en forretningsfører, der bestrider jobbet i samarbejde med VKST.

Cyrild har muligvis et emne til denne konstellation, men dog først med tiltrædelse, den 1. januar 2026. Cyrild er derfor indstillet på at varetage kassererjobbet indtil da, som medlem udenfor bestyrelsen.

Bestyrelsen ser gerne, at Christian Schou varetager opgaven med at være dirigent til generalforsamlingen.

Mogens har efterfølgende kontaktet Christian, der har påtaget sig dirigent-rollen.

I lighed med tidligere år sørger Kaj Frede Jørgensen og Preben Thousig Møller for indskrivningen med hjælp fra Thomas.

3. Vederlag

Notatet "Bestyrelseshonorering, kørsel og forplejning ved møder og kurser" blev drøftet og godkendt.

Mogens pointerede, at han ikke ønsker vederlag for sin deltagelse i møderne i Landsforeningen for Digelag (LDD), men alene kørslen betalt.

4. Maskinhuset – udenoms arealet

Mogens orienterede om, at der er ryddet op udenfor maskinhuset. Herunder er randbeplantningen mod Væggerløse blevet beskåret og birketræerne mod landevejen er fjernet. Der vil senere blive anlagt en vold.

Bestyrelsen blev forelagt et dispositionsforslag fra ETN Arkitekter for udvidelse af maskinhuset med fokus på dels de fysiske rammer (dækkes behovet) og dels økonomien.

Ifølge oplægget forlænges den eksisterende bygning med 3 fag – ialt 10,5 m = 100 m². Der indrettes bl.a. mandskabsfaciliteter, værksted og mødelokale i stueetagen + et ekstra mødelokale i tagetagen. Bestyrelsen giver accept af, at driftsudvalget arbejder videre med de fysiske rammer.

5. Katastrofevejen Kvæghuset-Sortevej

Dette punkt blev drøftet, medens Frederik Cordes stadig var tilstede på mødet. Thomas redegjorde for, at der er et udtalt behov for, at der tilføres materiel til bagskråningen, hvor der er meget vådt, og hvor der er store spor med blankt vand efter slåning (primært strækningen fra Forvasken og sydpå). Thomas undersøger, hvor store mængder, der er tale om for at dække behovet. Frederik Cordes bekræftede, at et tidligere forslag om at dæmme op for vand fra baglandet med spuns, ikke er nogen brugbar ide. Det blev drøftet, om der kan afgives jord fra andre projekter, og lægge jorden i depot eksempelvis ved Birkemose.

Thomas fortalte, at konsulent ved Guldborgsund Kommune, Thyge Andersen, har orienteret om, at der skal udgraves søer bl.a. ved Svinehave Sø og i Bøtøskoven, og at jorden herfra, formentlig i omegnen af 5000 m³, vil være til disposition for os, hvis vi betaler for kørslen.

Thomas pegede også på, at det vil være en stor logistisk udfordring at få lagt materiellet ud, hvortil Frederik Cordes tilføjede, at der måtte kunne findes en løsning herpå ved eventuelt at gøre brug af skovvejene til transporten frem til diget.

Frederik Cordes sluttede med at fortælle, at meldingen fra driften er, at SOS-skiltene vil være på plads til Påske.

6. Oplæg regnskab 2024

Udkast til årsrapport for 2024 blev omdelt.

Cyrild sagde, at driften var lig tidligere år, og knyttede yderligere kommentarer til et par udvalgte punkter, nemlig:

Side 9, der udviser et underskud på kr. 28.000.000,-, hvilket udelukkende tilskrives sandfordringen

Side 13, partsfordelingshonorar. Som beskrevet i det forrige referat, er hele partsfordelingen rettet til med SFE-nr., idet de hidtil kendte ejendomsnumre er udgået og erstattet af SFE-nr. (Særlig Fast Ejendom)

Side 15, mødeudgifter, som knytter sig til afholdelse af stormødet i Væggerløse Hallen, den 27. januar 2024

Herefter blev oplægget godkendt af bestyrelsen.

7. Oplæg budget 2026

Oplæg til budget for 2026 var tidligere fremsendt til bestyrelsesmedlemmerne. Der var enighed om at regulere beløbet til personaleomkostninger.

Ligeledes tilrettes posten for renteudgifter, således at der er taget højde for de afdrag, der er betalt i 2024.

Oplægget blev herefter godkendt af bestyrelsen.

Orienteringer

8. Stien KØSTEN v/Frederik Cordes

Frederik Cordes orienterede om udviklingsplanen for Destination Sydfalster.

Landdistrikter, Kultur- og fritidsudvalget besluttede i marts 2023 at prioritere arbejdet med fem strategiske indsatser, nemlig:

Stormflodsruten

Sydspidsen

Styrk sammenholdet

Gedser by/Gedser Havn

Liv på Gedser lystbådehavn

Med en målsætning om:

Økonomisk vækst

Flere turister – udvid sæsonerne

Bedre oplevelsesprodukter

Byrådet har afsat 20 millioner kr. til realisering af projekt Destination Sydfalster.

I 2024 var der 12 millioner kr. til realisering.

Herudover er der tilført midler fra byrådets budgetaftale 2024 til en ny toiletbygning på Torvet på Marielyst med 1,2 millioner kr.

Den tidligere benævnte Stormflodsrute har ændret navn til Stien KØSTEN, og er et længere sammenhængende stisystem, som skal resultere i en vandrerute på 77 km fra Stubbekøbing til Gedser.

Projektet indgår i Danmarks Naturstier, som er de gåendes pendant til Margueritruen, hvor det i et pilotprojekt skal undersøges, hvordan man på bedste vis kan binde vandreruter sammen rundt om i landet.

9. Dialogmødet 20. januar 2025 ned Guldborgsund Kommune

Der var stor enighed om, at dialogmødet med kommunen med deltagelse af Simon Hansen, Christian Refstrup og Frederik Cordes, igen var informativt.

Følgende emner blev berørt:

Afvanding ved Bøtø

Tilfredshed med vedtagelse af de nye vedtægter

Hård kystsikring – kommunens repræsentanter virkede umiddelbart mere positive, end det Jacob Lysholdt tidligere har givet udtryk for på møder afholdt med ham og miljøplanlægger

Maya-Maria Madslund

Tilbygning til maskinhuset

Redningsskiltene, som endnu ikke er blevet reetableret, blev nævnt igen
Genindvindingsområderne - sluttede med udgangen af december
Affaldssortering - afventer landsdækkende direktiv
Toiletbygning og sheltere ved Havlykke
Fornyelse af handicapramperne – kommer først til at ske i 2026

10. Fællesmøde 1. marts 2025 med grundejerforeningerne

Den 1. marts 2025 afholdes et fællesmøde med grundejerforeningerne i området.
Det er dog alene grundejerforeningerne for Marielyst og nordpå, der har tilkendegivet deres deltagelse.

Følgende emner vil blive diskuteret:

De nye vedtægter

Afvanding

Hård kystsikring

Bænke (må ikke opsættes på fordiget, ligesom græsset heller ikke må slås)

Toiletter

Stien KØSTEN

Handicapramper

SOS-skilte

Halmforsøg

Oprydningsdag, lørdag efter Kr. Himmelfart, i år den 31. maj

11. Meddelelser fra formanden

Mogens orienterende om

at, et fast punkt på driftsudvalgets møder vil være det løbende tilsyn, jfr. vedtægternes §8, stk. 2

at, Digeparkens skeludfordringer nu er blevet tinglyst

at, genindvindingsaftalen til sandfodring – i samarbejde med Scandlines – ikke er reetableret på grund af de mængder, der er tilgængelige, og omkostningerne set i forhold hertil

at, den, i forrige referat nævnte, skattesag hos Det Lollandske Digelag, beror på en misforståelse

at, der kun har været ganske få henvendelser i forbindelse med opkrævning af den forhøjede digeskat for 2025, og at dem, der har henvendt sig, har forstået budskabet efter at have fået en forklaring herpå

at, mailadresse til hvert enkelt bestyrelsesmedlem, f.eks
sekretær@detfjalsterskedigelag.dk, indføres efter generalforsamlingen

at, LDD har afholdt en velbesøgt konference på Christiansborg, den 12. december 2024

at, der er sendt et brev til Kongehuset med anmodning om et protektorat for landsforeningen

at, LDD afholder 4 årlige møder, hvor værtsskabet går på skift. Undergrupper aftaler selv møder

at, der som et forsøg vil blive udlagt halm på fordiget på de mest befærdede/udsatte steder, Laksenborgvej + et sted mere

at, der endnu ikke er påsat markeringsskilte på stormflodspælene

at, der endnu ikke er kommet nogen tilbagemelding fra forsyningen med hensyn til, at digelaget kunne aftage ler og jord. Materialer, der kunne ligge som reserver (depoter) i begge ender af diget

12. Meddelelser fra kassereren

Cyrild oplyste, at vi i år modtager hele partsbidraget på én gang, senest 1. marts. Primo marts tilbagebetales moms for andet halvår 2024, kr. 330.000,-.

Restgælden på sandfodringslånet til Lollands Bank andrager pr. d.d. kr. 26.783.520,18. I 2024 er, udover det ordinære afdrag, afdraget kr. 2.000.000,- ekstraordinært. I 2025 vil alene blive afdraget ordinært, men allerede igen i 2026 forventes det, at der kan ske yderligere nedbringelse af restgælden. Saldoen på driftskontoen er pr. d.d. kr. 1.278.000,-.

Ifølge vedtægterne ejer digelaget 5 toiletbygninger. Der er dog alene betalt rottebekæmpelse for 3 bygninger, nemlig Elkenøre, Torvet og Bøtø Møllevej.

Toiletbygningen i Sildestrup, beliggende på lejet grund, ejes ifølge BBR af Guldborgsund Kommune, og toiletbygningen på Søndre Strandvej er sammatrikuleret med Bøtø Møllevej.

13. Meddelelser fra følgegruppen for Bøtøskoven v/Benny Ellekjær

Benny havde ingen meddelelser

14. Meddelelser fra beredskabsgruppen v/Aksel Lindhardt

Aksel havde ingen meddelelser, men kunne fortælle, at der afholdes en øvelse med Femern, den 24. april 2025, kl. 10.00 på Femern Bælt

15. Meddelelser fra Hård Kystsikringsgruppen v/Mogens Mika

Gruppen afventer fortsat reaktion fra Kystdirektoratet, som er anmodet om at deltage i et møde hos os.

16. Aktiviteter på dige og strand v/Thomas Bo Poulsen

Thomas kunne fortælle, at PODA endnu ikke har færdiggjort hegnet ved nedgangen fra Marielyst Strandvej.

Herudover kunne Thomas oplyse, at der er skiftet en del pæle langs hegnet til katastrofevejen.

17. Eventuelt

Der var intet til dette punkt.

Næste møde:

Næste møde er aftalt til torsdag, den 22. maj 2025, kl. 19.00 på Højskolen

Mødet sluttede kl. 21.45

Referent, Hanne Lohse